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Pandora heeft samen met drie andere stu-
diedisputen het transportsyposium ‘Is Big-
ger  Better?!’ georganiseerd. Aart-Jan van 
den Berg vertelt over deze dag.

Er heeft weer een reünie plaatsgevonden. 
Als alumnicommessaris schrijft Hessel 
Visser over het festijn afgelopen maart bij 
Krohne.

De alumni database is inmiddels klaar en 
up and running voor gebruik. Just Schorna-
gel legt u uit over het hoe en wat.

Een aantal PEL’ers zijn onder leiding van 
Wiggert en Lilan de Ardennen in getrokken 
om een weekendje te survivalen. Alles over 
dit bikkerweekend vind je het stuk van Bart 
van Hoek
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Inmiddels is het studiejaar, op hier en daar een vakje in de zomer na, ten einde. Studenten 
van de jaarring 2010-2011 zijn bezig met het afronden van hun LIRA-verslag, het regelen 
van een stageplek en een enkeling is bezig met de voorbereiding van een avontuur in het 
buitenland. Jaarring 2009-2010 gaat richting het afstuderen en als we dan aan het einde 
van het jaar de balans opmaken hebben we er weer dertien nieuwe ingenieurs bij. Niet 
alleen studiegewijs, maar ook voor Pandora was het een mooi, leuk en inspirerend jaar...

Zo hebben er een aantal mooie hoogtepunten plaats-
gevonden. Als eerste noem ik een absoluut hoogte-
punt: de reünie. De reünie bij Krohne dit jaar was 
een groot succes. Een prachtig mooi gezicht om al 
die 150 alumni en studenten van de masters IO en 
PEL bij elkaar te zien. Met presentaties van Jeroen 
van der Veer en Bernard Dijkhuizen, een overheer-
lijk buffet en zo’n geweldige opkomst, is een her-
haling in de nabije toekomst zeker iets wat niet kan 
ontbreken. 

Naast de reünie zorgde een mooi initiatief van 
 Wig gert en Lilan ervoor dat het bikkerweekend in 
de Ardennen een feit was. Helaas heb ik deze ac-
tiviteit aan mij voorbij moeten laten gaan, maar de 
verhalen en de foto’s spreken voor zichzelf: een ac-
tiviteit om nooit meer te missen.

Aan het begin van het jaar is er met drie andere dis-
puten afgesproken om gezamenlijk een symposium 
te organiseren. Het transportsymposium 2011 ‘Is 
Bigger Better?!’ was hiermee geboren. De verteg-
enwoordiging vanuit Pandora kwam in de persoon 
van Aart-Jan van den Berg. Hij heeft deze rol met 

verve ingevuld en samen met zijn commissiegeno-
ten een een geweldige dag neergezet voor alle aan-
wezigen.

Behalve deze mooie gelegenheden hebben er dit jaar 
nog een hoop andere activiteiten in de vorm van lez-
ingen, cases, borrels en partijen plaatsgevonden. Ik 
wil graag de oud-PEL’ers van de deelnemende bed-
rijven bedanken voor hun inzet en enthousiasme bij 
het organiseren van de cases en lezingen. De korte 
verslagen van de activiteiten zijn hiernaast te vin-
den.

De NetwerkNieuws die voor u ligt heeft verder een 
leuke collectie aan verhalen van de gebeurtenissen 
van het afgelopen half jaar. Ard Dorrepaal beschrijft 
zijn ervaringen als stagair en Jan-Henk Welink sluit 
zoals altijd af met zijn column. 

Rest mij enkel nog af te sluiten met iedereen een 
geweldige zomer te wensen en heel veel leesplezier!

Van de voorzitter...

Tekst: Pieter van der Hammen
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...activiteiten nieuws

Case TNT
Inmiddels is het PostNL gewor-
den, maar in maart van dit jaar 
hebben we het distibutiecentrum 
van TNT in Den Haag bezocht. In 
samenwerking met oud-PEL’er 
Martijn van Riet was er een heel 
avond programma met rond-
leiding en case georganiseerd. 
Allereerst hebben we het post-
sorteerproces mogen aanschou-
wen. Vervolgens  hebben we een 
logistiek probleem van het terug-
brengen van zes distibutiecentra 
naar één distributiecentrum op-
gelost.

Case Mieloo & Alexander
Het schoonmaken van o.a. su-
permarktkratten gebeurt bij Eu-
roPoolSystems in België met be-
hulp van de RFID-technologie. 
Met de consultants van Mieloo & 
 Alexander zijn we een dag op stap 
ge weest en zij hebben ons een kle-
ine introductie in hun wereld ge-
geven. De dag begon met een in-
leiding over Mieloo & Alexander 
en RFID in Delft. Hierna zijn we 
met busjes naar EuroPoolSystems 
gereden, waar we zijn rondgeleid 
en een case over procescontrole 
hebben gedaan. Het evenement 
werd afgesloten met een borrel en 
diner in de Wijnhaven.

Case VDL ETG
In februari van dit jaar heb-
ben we een bezoek gebracht aan 
VDL ETG in Eindhoven. Van Der 
Leegte staat natuurlijk bekend 
als een van de grootste onderne-
mers van Nederland en heeft de 
‘Enabling Technologies Group’ 
overgenomen van Philips. Ze 
maken voornamelijk technisch 
hoogwaardige productieappa-
ratuur. VDL ETG maakt onder 
andere onderdelen voor de litho-
grafiemachines van ASML. Het 
was een leuke en leerzame dag 
met veel discussie.

Case Fokker
Met z’n twaalven zijn we in april 
langs geweest in Papendrecht bij 
de fabriek van Fokker. We hebben 
hier een rondleiding en case ge-
had van oud-PEL’er Roy Helmos. 
Was erg interessant om te zien hoe 
de nieuwe productielijnen voor 
vliegtuigonderdelen van o.a. Air-
bus en Boeing werden ingericht. 
De case had betrekking op kar-
retjes die teveel ruimte op de pro-
ductievloer innamen. Het was een 
leuke, korte case waar iedereen 
z’n creatieviteit in kwijt kon.

• 7 september: Kick-off BBQ

Activiteiten agenda

Afsluitings BBQ
Op de eerste dag van juli en de laatste dag van het studiejaar is er in 
samenwerking met de heren van Transportkunde een BBQ gehouden. 
Een gezellig samenkomen van studenten en sectieleden. Onder het 
genot van een biertje en een stukje vlees werd daarmee het jaar op een 
mooie manier afsgesloten. 
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Nieuws van de sectie...

Zomervakantie, heerlijk!!! Nu kan ik eindelijk onderzoek gaan doen….tenminste, zo  lijkt 
het altijd aan het begin van de vakantieperiode. Niets is echter minder waar. Alsof je 
kunt zeggen: “Nu ga ik starten met onderzoek, eerst dit, dan dat….”. Alsof het afgemeten 
stapjes zijn naar een tevoren gedefinieerd resultaat. Een klassieke fout, die door velen 
wordt gemaakt, inclusief leidinggevenden. Onderzoek is geen stapelproces, maar een 
groeiproces en zal tegenwoordig altijd een onderdeel moeten uitmaken van je dagelijkse 
werkzaamheden op een universiteit.  

Kent u dat college van Jan in ’t Veld nog, waarin 
hij het steady state model en het innovatiemodel 
samenvoegt en uitlegt dat iedere manager bezig 
is met een combinatie van dagelijkse beheersing 
en toekomstplannen. Ik ben er nu achter dat dit in 
sterke mate geldt voor elke medewerker van een 
universiteit, die verplicht is om onderwijs en onder-
zoek te doen.  Het onderwijs is de steady state en het 
onderzoek de langere termijn vooruit. Het onder-
zoek moet  veel meer als een geïntegreerd onderdeel 
van het werk georganiseerd worden. Dat betekent 
minimaal: geen veertig maar bijv. maximaal der-
tig uur onderwijs inplannen, studenten betrekken 
bij het onderzoek d.m.v. van voorkeursonderwer-
pen voor scripties, experimenten in het lab voor-
schrijven en vooral bijblijven qua ontwikkelingen 
door middel van bedrijfs- en congresbezoeken  (en 
lezen natuurlijk). Een heel andere kijk op studen-
ten dan Jan in ’t Veld had. In zijn tijd was onderwijs 
absoluut primair, nu is het langzamerhand aan het 
omdraaien. Dat gaat met vallen en opstaan, zoals u 
zult begrijpen. We vergeten wel eens ons af te vra-
gen waarom we iets willen onderzoeken, we laten 
nog wel eens mogelijkheden liggen, we hebben de 
tijd niet mee ( kenniseconomie? Ja, maar dan moeten 
we het wel zelf betalen), en we moeten nog leren om 
reclame te maken met zoiets vaags als “Delftse sys-
teembenadering”. Maar, het gaat steeds beter, en we 
draaien volop mee in de ziekenhuislogistiek, zijn 
gewaardeerd om onze RFID-kennis en leveren bij-
dragen aan de simulatiewereld via conceptuele- en 
softwaremodellen. Maar toch gaat het nog steeds te 
langzaam. Dus we verhogen de komende tijd onze 
onderzoeksinspanningen. Met alle gevolgen van-
dien.

Tekst: Hans Veeke

Want de steady state van het onderwijs gaat dan 
zeker veranderen, hetzij door de verhoogde inspan-
ningen voor onderzoek en dus minder voor onder-
wijs, hetzij door de resultaten van het onderzoek die 
in het onderwijs moeten worden verwerkt. En dat 
maakt het wéér ingewikkelder…. Toch nog maar 
eens dat hoofdstuk doorlezen….

Dit soort overwegingen heb ik overigens niet ge-
hoord op de reünie, toen de sprekers werd gevraagd 
wat ze aan de opleiding belangrijk hadden gevon-
den. Ja, het denken in processen en systemen….dat 
is niet meer dan de subtitel van Jan zijn boek, heren. 
Dat moet toch beter kunnen. Het woord “functie-
denken” kwam er niet of nauwelijks uit, terwijl dat 
toch de kern van de Delftse Systeembenadering is.

De reünie was overigens geweldig georganiseerd; 
bedankt Hessel, bedankt Henk voor de gastvrijheid 
en verder iedereen die ik nu vergeet, het was hart-
verwarmend. Ik heb toch weer heel veel oudgedi-
enden gesproken, en het was leuk om iedereen weer 
te zien.

Verder weinig nieuws van de sectie. Alleen deze 
mijmeringen, die een simpele oplossing hebben…..
ik ga maar eens met vakantie! Dat lijkt me de beste 
tijdbesteding.

Iedereen een prettige vakantie gewenst, mede na-
mens Albert valkenberg.
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Pandora Lied
Dit prachtige lied volgt de melodie van: “In naam van Oranje, doe open die poort!”

In naam van Pandora, doe open die doos!
Pandora die staat aan de poort.

Wij zoomen naar binnen, wat is hier nu loos;
ellende wordt nu aangeboord.

Een lekkende kraan en een filter verstopt
Een functiemodel is nog nimmer geflopt!

Pandora verschaft U weer hoop!
Pandora verschaft U weer hoop!

De in-door en uitvoer nu nader beschouwd:
de stromen geanalyseerd.

De basis en kennis wellicht al wat oud,
maar immer nog zeer gewardeerd!

Nieuw licht op de zaak door systeemkunde bril.
De Delftse School is geen hype, trend of gril!

Pandora verschaft U weer hoop!
Pandora verschaft U weer hoop!

Als blinkend kompas stuurt de vlootvoogd ons aan.
De mannen zijn kloek en vol vuur.

Een kwestie van tijd en zij stappen van boord,
gereed voor een nieuw avontuur.

De weg naar de top is met buffers bezaaid.
Pandora voorkomt dat je steeds wordt genaaid!

Pandora verschaft U weer hoop!
Pandora verschaft U weer hoop!

Tekst: Leo ‘96 / Erik V. ‘97 / Matthijs ‘96 / Albert-Frans ‘97 / Albert ‘96
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Vier studiedisputen kwamen samen met één idee; een gezamenlijk symposium organ-
iseren! Er werd snel een commissie op touw gezet om dit te bewerkstelligen. We hebben 
ons vast moeten bijten om dit idee werkelijkheid te zien worden. Met de nodige tegensla-
gen, goede adviezen en veel voorbereiding was het donderdag 28 april eindelijk zover! 
Transportation Symposium 2011 ‘Is Bigger Better?!’. Een dag vol inspirerende lezingen, 
prikkelende workshops en ontmoetingen met bedrijven. Ik neem jullie mee naar de herin-
neringen van deze mooie dag. 

Is Bigger Better?!
Tekst: Aart-Jan van den Berg 

Als (toekomstig) ingenieur wordt je geprikkeld door 
vele vraagstukken. Dat komt niet zozeer door de titel, 
maar juist door je eigen persoonlijkheid. Je persoon-
lijkheid neemt geen genoegen met een standaard 
gang van zaken. Je wordt juist uitgedaagd door di-
lemma’s. Bij de opleiding Production Engineering 
and Logistics word je gekieteld om na te denken 
over problemen. Vind maar eens het échte probleem, 
de crux, dan is het oplossen een eitje. Een leuke uit-
daging en voor velen een reden om deze master te 
kiezen. Maar wat als je met vijf verschillende mas-
ters één gezamenlijke aansprekend  thema zoekt 
voor een symposium. 
Vanuit elke master, Trans-
port & Planning (T&P) , 
Transport, Infrastructure 
and Logistics (TIL), Trans-
portation Engineering and 
Logistics (TEL), Systems 
Engineering Policy Analy-
sis Management met de 
specializatie Transport, 
Infrastucture and Logis-
tics (SEPAM-TIL) en Pro-

duction Engineering and Logistics (PEL), kwamen 
allerlei interessante onderwerpen. Na veel praten en 
vele discussies kwamen we uiteindelijk tot een geza-
menlijk thema: Is Bigger Better?!

Op het symposium is ingegaan op de huidige trend 
om steeds groter te gaan werken in de transportsec-
tor. Hierbij kan je denken aan de steeds groter wor-
dende containerschepen, vliegtuigen, maar ook 
steeds meer asfalt. Dit brengt de nodige uitdagingen 
met zich mee op o.a. het gebied van logistiek, orga-
nisatie en inrichting van omslagpunten zoals havens 

en vliegvelden, techniek 
en wetgeving. Daarnaast 
moet er ook overwogen 
worden hoe deze trend in 
verhouding staat met de 
consumptiemaatschap-
pij. Namelijk met de 
trend dat consumenten 
steeds flexibelere en 
snellere leveringstijden 
willen en meer persoon-
lijk afgestemde produc-
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ten en services eisen. Tevens worden de logistieke 
systemen door (grootschalige) samenwerking en 
globalisering steeds complexer. Diverse sprekers en 
bedrijven zijn deze dag ingegaan op verschillende 
maar tevens samenhangende ontwikkelingen. 

Joost van Doesburg:

 “Bigger is duurzamer!”

Het symposium had een vol 
programma, wat door Rob 
Bagchus werd geopend. In de 
openingslezing is hij ingegaan 
op de strategie van ECT (Eu-
rope Container Terminals). 
Hierbij nam hij de symposium-
bezoekers mee naar een aantal 
uitdagingen, zoals de Tweede 
Maasvlakte en de bereikbaar-
heid van de haven. Hij gaf 
inzicht in de strategie van ECT 
om deze obstakels te overwinnen.  

Na de openingslezing was er een keuzeprogramma. 
ECT gaf, onder leiding van alumnus Roel  Okhuijsen, 
een interactieve workshop over hoe ECT haar besta-
ande terminal aanpast om mee te gaan met de groei-
ende trend. Hierbij prikkelde hij de deelnemers tot 
nadenken en leidde hen door het denkproces wat 
hierbij komt kijken. 

Ekke Oosterhuis, werkzaam bij Royal Haskoning, 
is er in geslaagd om de deelnemers echt uit te da-
gen. Al zwetend en tien minuten later dan gepland 
kwamen de deelnemers vermoeid naar de lunch. Ze 
waren na een korte briefing hard aan het werk gezet 
om in vijfkoppige teams zelf een bulk terminal te 
ontwerpen. 

Ad de Graaff is een expert op het gebied van 
luchtvaart transport.  In zijn lezing gaf hij inzicht in 
de huidige trend in de luchtvaartsector en hoe men 
hierop anticipeert. Kolonel Hans Damen bekeek het 
thema vanuit het perspectief van Defensie. Bij De-
fensie hanteren ze in elk geval niet de trend van ‘the 
bigger, the better’. Ze zijn dan immers een groter en 
makkelijker doelwit voor de vijand. Het draait bij 
bevoorrading voor veel bedrijven om efficiëntie, in 
tegenstelling tot de Defensie waar het om effecti-
viteit gaat. Zoals de titel van Damen’s lezing al zei: 
‘The smartest supplier wins the war’. 

Hans Damen: 

“Bigger is minder flexibel” 

Na de lunch was er een breed scala aan lezingen 
van Witteveen en Bos, Port of Rotterdam en Air 
Cargo Nederland. Daarnaast verzorgde Dockwise, 
een expert op het gebied van zwaar zeetransport, 
een workshop met haar inzicht op logistiek man-
agement. McKinsey gaf een interessante workshop 

waarbij gebruik werd 
gemaakt van een 
supply chain man-
agement programma 
genaamd Logos. 

Deze mooie dag 
werd afgesloten 
met hét hoogtepunt. 
Een forumdiscussie 
met een panel van 
Joost van Doesburg 
(EVO), Ben-Jaap 
Pielage (Witteveen 
en Bos) en Kolonel 
Hans Damen (Minis-

terie van Defensie). Bigger is duurzamer aldus Joost 
van Doesburg. Door gebruik te maken van grotere 
vrachtwagens met een capaciteit van drie TEU, 
wordt minder diesel verstookt, is de uitstoot lager 
en worden de kosten gereduceerd. Hans Damen 
ging daar fel tegenin, bigger is juist minder flexibel. 
Daarop volgde een mooie discussie, met leuke voor-
beelden en kritische vragen vanuit het publiek. Uit 
de dag volgende een voorzichtige conclusie dat big-
ger toch echt vaak better is, met vele ‘maars’ in het 
kielzog.

Ben Jaap Pielage: 

“Bigger is inderdaad better, maar kan  
helaas niet altijd”

Al met al was donderdag 28 april een geweldige 
dag! Dit was de eerste grote samenwerking tussen 
deze masterdisputen, wat door allen als zeer positief 
ervaren is.  Dankzij de inzet van alumni, studenten 
en de besturen van de studiedisputen hebben we 
deze dag tot iets moois kunnen maken!  Een dag 
waar ieder veel heeft geleerd en geïnspireerd is! Al-
len dank hiervoor.

...symposium
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Studenten reizen nu eenmaal veel met de trein. En ook al reizen de meesten van ons gratis 
met hun OV jaarkaart, weerhoudt ons dat niet om altijd flink te klagen als er weer eens 
een trein uitvalt of vertraagd is door een materiaalstoring. De beste stuurlui staan immers 
aan wal, of in dit geval op het perron! De kans om namens NedTrain verbeteringen aan 
te dragen op het gebied van onderhoud van de trein werd dan ook enthousiast onthaald 
door de PEL-studenten. 

Welk besturingsmodel levert voor NedTrain en de 
NS Reizigers (NSR) de beste win-win situatie op? 
Met ongeveer die vraag werden in maart de 20 
PEL studenten van jaarring 2010 op pad gestuurd 
in het kader van het vak ‘Production Engineering 
 Practical’, kortweg PEP. De vraag werd gesteld van-
uit opdrachtgever NedTrain, het onderhoudsbedrijf 
dat verantwoordelijk is voor het onderhoud van het 
rollend materieel van NSR. NSR is het bedrijf binnen 
NS holding dat het daadwerkelijke treinvervoer ver-
zorgt. Tijdens een eerste introductie van NedTrain 
(ook dochterbedrijf van NS holding) kregen we een 
eerste indruk van de problemen die er speelden. Zo 
bleken de kosten niet voldoende inzichtelijk en de 
doorlooptijden waren te hoog waardoor er teveel 
materiaal werd onttrokken, wat uitvoering van de 

dienstregeling door de NSR bemoeilijkt.

“Welk besturingsmodel levert voor 
NedTrain en de NS Reizigers (NSR) de 

beste win-win situatie op?”

Daar waar voor andere vakken geldt dat je indi-
vidueel, of hooguit met vier man, een zeer goed 
gedefinieerde opdracht dient te voltooien was dit 
voor het vak PEP niet het geval. Nadat in maart 
NedTrain een presentatie had gegeven werden we 
geacht om ruim drie maanden later als complete 
jaarring onze resultaten te presenteren. Hoe we dat 
verder zouden aanpakken? Dat moesten we zelf 
maar uitzoeken, was steevast het antwoord van de 

Tekst: Edgar van Os

Sleutelen aan het      
onderhoud van treinen
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...production engineering practical
staf. 

Dat gegeven vormde dan ook de allereerste uitdag-
ing. Samenwerken met twintig studenten leek geen 
optie dus werd besloten om in kleinere groepen op 
te splitsen. Nadat dit besloten was (na veel te veel 
vergaderingen) moest enkel nog besloten worden 
op welke wijze we ons zouden opsplitsen. Gingen 
we als concurrenten hetzelfde probleem aanpakken 
of gingen we samenwerken door per groep sub-
problemen aan te pakken?

Uiteindelijk werden er drie projectgroepen samen-
gesteld die ieder een onderdeel van NedTrain gin-
gen analyseren en van daaruit verbeteringen moes-
ten aandragen. Onderscheid werd gemaakt tussen 
Onderhoud, Service en Netwerk. 

Onderhoud is kortweg het uitvoeren van reparaties, 
periodiek of incidenteel, aan treinen. Treinen wor-
den hiervoor speciaal onttrokken aan de dienstre-
geling, en onderhoud wordt uitgevoerd in een van 
de vier zogenaamde onderhoudsbedrijven.

Service behelst het uitvoeren van kleine klussen 
en schoonmaken van een trein. Dit gebeurt voor-
namelijk ’s nachts bij servicebedrijven tijdens de zo-
genaamde natuurlijk overstand, de tijd dat een trein 
sowieso stil staat.

De derde groep hield zich bezig met het Netwerk, 
dat de overkoepelende aansturing van de werklast 
over de verschillende locaties van NedTrain bevat. 
Ook het inspringen op bijvoorbeeld een defecte 
trein op het spoor om deze zo snel mogelijk naar de 
dichtstbijzijnde werkplaats te brengen is een van de 

taken van Netwerk.

“Zeker in het begin was het ‘zwemmen’ 
om de juiste weg te vinden.”

Voordat er verder werd ‘ingezoomd’ op onze op-
drachtgever NedTrain werd, zoals het een goed 
PEL’er  betaamt, gekeken naar de omgeving. Een 
onderzoek naar de spoorvervoersmarkt maakte 
duidelijk dat deze hevig aan het veranderen is. Steeds 
meer vervoersmaatschappijen zien we naast NSR 
op het spoor verschijnen, zoals Arriva en Veolia. Nu 
nog op regionale trajecten, maar wellicht ook op het 
landelijk spoor? In 2015 wordt namelijk bekeken of 
het landelijk spoor weer door de NSR mag worden 
geëxploiteerd of niet. Een dergelijke verandering 
zou grote gevolgen hebben voor NedTrain, immers 
nu is hun enige voornaamste klant nog de NSR met 
wie ze hun moedermaatschappij delen. Maar ook 
NedTrain zelf krijgt te kampen met concurrentie. 
Andere onderhoudsbedrijven, vervoerders die on-
derhoud in eigen beheer nemen, en treinfabrikanten 
die hun business model verschuiven naar aanbie-
den van onderhoud vormen allen een bedreiging 
voor het bijna-monopolie wat NedTrain vandaag 
de dag nog kent. Met dit in het achterhoofd werd 
besloten de aanvankelijke vraag (aandragen van 
besturingsmodel dat een win-win situatie creëert 
voor NedTrain en NSR) om te buigen naar: Welk 
besturingsmodel levert voor NedTrain de beste win 
situatie op. Voor nu en in de toekomst?

Met deze vraag werd door de drie groepen een ana-
lyse gemaakt van NedTrain. Zeker in het begin was 
het ‘zwemmen’ om de juiste weg te vinden. Onze 
contactpersonen binnen het bedrijf werden door ons 
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van standaarden per type klus, en het implement-
eren van een verbetercyclus om het onderhoudss-
chema aan te passen.

Op 28 juni 2011 werden de bevindingen gepresen-
teerd aan NedTrain en haar directie. Het feit dat de 
directeur afgestudeerd was bij Industriële Organ-
isatie maakte het communiceren in systeemkundige 
modellen nog makkelijker. NedTrain was onder de 
indruk van de analyse van de huidige situatie en de 
manier waarop we ons het vakjargon eigen hadden 
gemaakt. Ook het voorgestelde besturingsmodel 

maakte indruk.

Mocht U dus binnenkort in de trein zitten en merken 
dat er steeds minder vertragingen zijn, dan is dat 
wellicht mede te danken aan de PEL-studenten 
van jaarring 2010! In ieder geval dank ik namens 
alle PEL studenten NedTrain voor de uitdagende 
opdracht en hun begeleiding. Het onderhoud van 
treinen  blijkt zo veel aspecten en complexe factoren 
te bevatten dat het onderwerp zich absoluut leent 
voor bijvoorbeeld een afstudeeronderzoek of een 
carrière.

bestookt met vragen om de meest gedetailleerde in-
formatie. Om er vervolgens achter te komen dat je 
collega-studenten een dag eerder dezelfde informa-
tie ook al hadden opgevraagd. Of dat je van die ge-
detailleerde lijst van alle 500.000 onderdelen eigen-
lijk niet zo goed weet wat je er mee aan moet? 

Maar na de eerste strubbelingen werden er ons 
steeds beter problemen, en oorzaken, zichtbaar bin-
nen NedTrain. Onze analyse bestond uit het door-
nemen van meters wetenschappelijke papers, data, 
maar ook meedraaien met de nachtdienst of langs 

gaan op een onderhoudslocatie om te spreken met 
de mensen op de werkvloer.  Dat laatste bleek dik-
wijls het meest waardevol in het doorgronden van 
de processen binnen het bedrijf.

Uiteindelijk werden knelpunten binnen NedTrain 
geïdentificeerd die te maken hadden met 
 vrijblijvendheid op de werkvloer door gebrek aan 
aansturing en inzicht in werklast, gebrek aan cen-
traal inzicht in capaciteit per locatie en het ontbrek-
en van een verbetercyclus in het onderhoudsschema 
op lange termijn. 

Een nieuw besturingsmodel werd uiteindelijk ont-
worpen waarbij de geïdentificeerde knelpunten 
weg genomen worden door het introduceren van 
centrale aansturing met inzicht in capaciteit per lo-
catie, wegnemen van vrijblijvendheid door gebruik 
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Het was al weer meer dan twee jaar terug dat er een reünie was geweest te Delft. Die reünie 
was met 120 deelnemers en gratis deelname dankzij SEW-aandrijftechniek een groot suc-
ces. Hoe krijg je nu weer een dergelijke bijeenkomst georganiseerd? Het alumnibestuur 
was het er over eens dat er in maart 2011 weer eens een bijeenkomst moest komen. Deze 
keer werd gekozen voor een locatie buiten de TU. Een reünie met een bedrijfsbezoek 
werd gezien als een goede combinatie. Na enig huiswerk hadden we al gauw een geschikt 
bedrijf voor ogen. Dat was Krohne te Dordrecht. Daar is onze oud-student Henk Wipkink 
COO. Na een goed gesprek was Henk overtuigd van onze goede bedoelingen en gaf ons 
direct zijn volle medewerking. Naast het ter beschikking stellen van de locatie, werd ook 
toegezegd dat alle cateringsactiviteiten door Krohne betaald zouden worden. Wat een 
opluchting zeg. Dat was de eerste belangrijke hindernis. Onze doelstelling om de reünies 
in de toekomst gratis te houden was al weer bereikt.

Tekst: Hessel Visser 

De reünie
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Van belang was dat er, naast veel contactmoment-
en, ook een uitwisseling van kennis zou plaats vin-
den. Dit zou het beste bereikt kunnen worden door 
prominente oud-studenten uit te nodigen als sprek-
er. Er werd snel een long list gemaakt. Twee per-
sonen stonden al een tijdje boven aan de lijst: Jeroen 
van der Veer en Bernard Dijkhuizen. Na herhaalde 
pogingen lukte het om beide personen te strikken 
voor een unieke bijeenkomst. Die werd gepland op 
donderdag 17 maart bij de productievestiging van 
Krohne te Dordrecht.

Bernard Dijkhuizen:

“Van luchttransport naar datatransport: een 
wezenlijke verandering”

Het aantal personen dat zich op gaf was overwel-
digend. Ongeveer 150 personen kwamen die mid-
dag opdagen. In het begin van de middag was er 
een speciale excursie. Naast veel van de huidige 
studenten zagen we daar ook veel prominenten 
uit het verleden. Prof. ir. P.C.A. Malotaux was ge-
lukkig ook weer van de partij. Met hem en vele an-

dere oud-medewerkers, zoals Henk Bikker, en stu-
denten werden de interessante productieafdelingen 
bezocht. We kunnen er trots op zijn dat er nog zulke 
ondernemingen in Nederland bestaan. Nog trotser 
kunnen we zijn dat onze alumnus Henk Wipkink 
hier aan het roer staat.

Ondertussen stroomden er steeds meer alumni bin-
nen. Door een prima organisatie van het Pandora 
bestuur verliep de binnenkomst zorgeloos. Het was 
niet voor iedereen eenvoudig om de jaargenoten te 
herkennen. Sommige jaarringen waren voor meer 
dan 50% vertegenwoordigd. Vele herinneringen 
werden opgehaald. De lezingen van Henk Wipkink, 
Bernard Dijkhuizen (CEO Ziggo) en Jeroen van der 
Veer (oud-Shell) waren indrukwekkend. Zij hadden 
pakkende teksten in hun betoog. Zo had Bernard 
het over: “Van luchttransport naar datatransport: 
een wezenlijke verandering”. Hij liet ons in een kort 
tijdsbestek het verloop van zijn bedrijfslevenzien. 
Alle bedrijven van Fokker tot Ziggo kwamen aan 
de orde. Jeroen sprak over: “Energie?: Mijn output 
is uw input.” Hiermee kregen we een prachtige kijk 
in de keuken van de energiewereld in het algemeen 
en Shell in het bijzonder. 
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De positieve kijk op de studie van Bernard en  Jeroen 
aan de TU Delft en hun specialisatie Industriële Or-
ganisatie bij Jan in ’t Veld deed ons natuurlijk goed. 
Tussen de lezingen door werd Pierre Malotaux 
- waar Jeroen ook nog eens student-assistent is ge-
weest - in het zonnetje gezet. Het nieuwste boek van 
Jan in ’t Veld werd uitgereikt aan de sprekers. Dit 
boek “Analyse van bedrijfsprocessen”, inmiddels al 
weer de tiende druk, is door de Marylse in ’t Veld, 
de dochter van Jan en haar partner Bé Slatius ge-
schreven. Na al deze officiële momenten was er ge-
lukkig nog genoeg tijd voor ontspannende ontmoet-
ingen. Zo was er een prima koud buffet en met een 
drankje erbij kwam de sfeer er steeds meer in. De 
foto’s van deze bijeenkomst zijn te zien op: http://
bit.ly/muOEeE.

Jeroen van der Veer:

“Energie?: Mijn output is uw input.”

We kijken met een goed gevoel terug op deze dag. 
We zijn vooral Henk Wipkink en zijn secretaresse 
Thea van de Hout en al hun collega’s zeer erkente-
lijk. Ook het Pandora bestuur heeft zich weer prima 
ingezet, waarvoor onze dank. De planning is om 
over een jaar of twee weer een dergelijke reünie te 
organiseren bij een bedrijf buiten de TU. Dat zal er-
gens in 2013 worden. Er is al een sponsor gevonden 
voor de catering die dag. Daarnaast zoeken we nog 
naar een geschikte locatie. Natuurlijk gaan we weer 
op zoek naar inspirerende sprekers. Om u tijdig te 
kunnen bereiken moeten we natuurlijk wel beschik-
ken over een actueel adressenbestand (zie volgende 
pagina). We doen een beroep op uw initiatief om dat 
niet alleen voor u zelf te doen. We hebben uw hulp 
ook nodig om verloren gewaande adressen weer ac-
tueel te krijgen. Voor suggesties staan we altijd open.
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Alumni database

Goed nieuws voor de alumni van Pandora; de alum-
ni database is af! Door de inzet van Wiggert Kalis, 
Lilan Lie en Michiel Boertjes, beschikt Pandora nu 
over een online database waarmee alumni onder-
ling contactgegevens en andere relevante informatie 
kunnen uitwisselen. 

De domeinnaam van de database is: http://www.
dispuutpandora.nl/zs_database/login.php. De da-
tabase is tevens te benaderen middels het alumni-
gedeelte van de Pandora website.

Als het goed is heeft u bij deze uitgave van de 
Netwerknieuws tevens een brief ontvangen met in-
loggegevens (mocht dit niet zo zijn, of heeft u prob-
lemen met inloggen, mail dan naar bestuur@dist-
puutpandora.nl).

Nadat u heeft ingelogd met gebruikersnaam en 
wachtwoord komt u op het hoofdscherm. Hier vin-
dt u bovenin een zoekvenster waarmee u op alumni 
kunt zoeken (voornaam, achternaam, jaarring, etc.). 
Tevens ziet u op het hoofdscherm een lijst met de na-
men van de gevonden alumni en kunt u middels het 
klikken op een naam alle relevante contactgegevens 
zien van desbetreffende persoon. 

Tekst: Just Schornagel

U kunt ook uw eigen gegevens bijwerken en up to 
date houden. Het is dus niet meer nodig om Pandora 
te mailen als u verhuist of van werkgever verandert. 
Hiervoor klikt u op ‘edit account’ welke rechtsboven 
op het hoofdscherm is aangegeven. Hier kunt u uw 
gegevens wijzigen, een foto toevoegen, etc. Na een 
wijziging ontvangt u een e-mail met een bevestig-
ing hiervan. Uw huidige gegevens, zoals deze op dit 
moment bij ons bekend zijn, zijn tevens vermeld in 
de bijgevoegde brief waar ook uw inloggegevens in 
staan. 

Middels ‘edit account’ kan aangegeven worden of u 
wenst dat uw gegevens zichtbaar zijn voor andere 
alumni. Uw gegevens zijn alleen zichtbaar voor de 
andere alumni als u hier in het verleden toestem-
ming voor heeft gegeven of dit aangeeft bij ‘edit ac-
count’. Ongeacht of u wel of niet uw gegevens deelt 
met de andere alumni is uw eigen naam altijd voor 
uzelf zichtbaar als u ingelogd bent.

Heeft u problemen met het gebruik van de data-
base, nieuwe ideeën of suggesties, dan horen we dit 
graag. Pandora wenst de alumni veel plezier met het 
gebruik van de database.
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...alumni database

Afbeelding: Inlogscherm

Afbeelding: Hoofdscherm

Afbeelding: Edit account
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Vanaf begin december 2010 zijn Maarten Pieters en ik twee maanden lang als stagiairs aan 
het werk geweest bij Fontijne Grotnes B.V. in Vlaardingen. Fontijne Grotnes is een wereld-
wijd actief bedrijf in het leveren van productieprocessen en –systemen met de daarvoor 
benodigde diensten op het gebied van metaalvervorming. Voorbeelden van producten 
zijn: wiellijnen ten behoeve van de productie van velgen, pipe-expanders voor de olie- en 
gasindustrie en nucleaire persen. Onder begeleiding van Hessel Visser (bij velen bekend 
van de reünie) en Paul Cornelisse zijn we aan de slag gegaan. 

Een relatief kleine tak van Fontijne Grotnes is de 
productie van platenpersen voor gebruik in voor-
namelijk laboratoria. Platenpersen worden gebruikt 
om materiaaleigenschappen van proefstukken te tes-
ten onder een gecontroleerde druk en temperatuur. 
Door de relatief kleine omzet van de platenpersen 
op de totaalomzet van Fontijne Grotnes is deze tak 
door de jaren heen een beetje het ondergeschoven 
kindje van Fontijne geworden. Dat betekent dan ook 
dat er veel processen niet optimaal waren. Dat gaat 
nu veranderen. Er wordt door Fontijne gefocust op 

verbetering van zowel het product als de productie. 
Juist daarom was het extra interessant voor ons om, 
met de kennis opgedaan tijdens onze master, hier 
naar te mogen kijken.

Onze opdracht was tweeledig. Aan de ene kant 
hebben we een algehele kwalitatieve analyse van 
het proces van de platenpersen, van order tot afge-
leverde pers, gemaakt. Aan de andere kant hebben 
we een rekenmodel ontwikkeld. Hierbij was het 
doel om via het rekenmodel inzicht te geven in de 

De platenpersen van             
Fontijne Grotnes B.V.

Tekst: Ard Dorrepaal
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...stageverslag
totale kosten (of eigenlijk voornamelijk baten) van 
een ontwerpwijziging.

Ten behoeve van de kwalitatieve analyse hebben we 
aan de hand van interviews en waarnemingen een 
model opgezet volgens de Delftse systeemkunde. 
In dit model is te zien hoe een binnenkomende 
klantvraag binnen Fontijne Grotnes tot afgeleverde 
platenpers wordt verwerkt. Tevens maakt het model 
regelkringen en organieke structuur zichtbaar. Het 
model dient om een overzicht te geven van de pro-
cessen en activiteiten binnen de platenpersen-tak 
van Fontijne, zoals de situatie nu is (as-is). Aan de 
hand van de uitgevoerde kwalitatieve analyse zijn 
er conclusies getrokken over de processen en or-
ganisatie van de platenpers-productie. Wij conclu-
deerden dat er veel kansen voor Fontijne liggen 
om in de toekomst nog beter te presteren. We heb-
ben waar mogelijk (binnen de korte stageperiode) 
aanbeve lingen gedaan. Dit is verdeeld in drie as-
pecten, name lijk de doorlooptijd, de organiek en 
de regelkringen. Het model wordt binnen Fontijne 
gebruikt als voorbeeld van procesanalyse resultaat, 
en is een stimulans geweest om op die weg verder 
te gaan.  

Het door ons ontwikkelde rekenmodel, om kosten-
besparingen van ontwerpwijzigingen inzichtelijk te 
maken, heeft erg bruikbare antwoorden gegener-
eerd. Het model rekent met algemene data, data uit 
de historie en data behorend bij een specifieke ont-
werpwijziging. Hiermee worden kostenverschillen 
berekend op vier verschillende vlakken:

- Δ kosten van de onderdelen

- Δ kosten assembleren

- Δ orderpick-kosten

- Δ kosten kapitaal op voorraad 

Als deze kostenverschillen gesommeerd worden, 
geeft dit een duidelijk beeld of een wijziging in het 
product gunstig uitpakt. Door deze kwantificering 
kan er goed onderbouwd worden of een wijziging 
doorgevoerd moet worden. Dit model is veelvuldig 
als ondersteuning gebruikt bij het ontwerpen van 
een nieuwe platenpers. 

Omdat er in het model rekening gehouden moest 
worden met een nieuw ontwerp van de platenpers, 
zijn we naast deze twee opdrachten ook gaan onder-
zoeken en definiëren welke functies een nieuw te 
ontwerpen platenpers zou moeten bezitten. Daar-
door zijn we ook in de techniek achter het product 
gedoken. Dit gaf een extra dimensie aan onze stage, 
de opgedane ervaring in onze bachelor werktuig-
bouwkunde konden we hier goed voor gebruiken.

Op het moment dat wij begonnen, waren er al een 
aantal ontwikkelingen gaande binnen de platen-
persen. Zo was Paul Cornelisse (onze begeleider) 
al bij Fontijne aangesteld om mede de kostprijs van 
de platenpersen onder de loep te nemen en Hessel 
Visser was gevraagd om de productie efficiënter in 
te richten. Wij zijn midden in dit dynamische pro-
ces gesprongen en hebben hier veel ervaring kun-
nen opdoen. Dankzij de intensieve begeleiding en 
ondersteuning van Paul Cornelisse en de vrijheid 
die wij hebben gekregen binnen Fontijne Grotnes 
hebben we veel geleerd en een goed eindresultaat 
weten neer te zetten. Wij willen Paul Cornelisse en 
Hessel Visser hartelijk bedanken voor het begeleiden 
en ondersteunen van ons stagetraject. 
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Volgeladen met tassen, tenten, alcoholische ellende, gezellige mensen en ander rotzooi, 
vertrokken we met twee wagens richting de Belgische Ardennen. Na nog geen tien mi-
nuten stonden we alweer langs de kant van de weg. De Burgerking! Er moest natuurlijk 
wel even flink ingeslagen worden voordat we twee dagen lang konden gaan “relaxen”. 
Met een goed gevulde buik vervolgden we onze 
route richting het zuiden. Na vele mooie en slechte 
verhalen aangehoord te hebben, slechte en nog slech-
tere muziek geluisterd te hebben en verkrampte 
benen te hebben gekregen, werden we plots vrien-
delijk verzocht uit te stappen. In het holst van de 
nacht, ergens in het Belgische landschap werd ons 
een kaart en zaklamp aangeboden. Ik kan mij nog 
herinneren dat Wiggert vol overtuiging zei; “Jullie 
zitten nu hier ergens, enneh, hier ergens is de camp-
ing”. Vervolgens wijst hij met zijn vinger een gebied 
aan ter grootte van Utrecht… Anyhow, met nog een 
klein flesje sterk vertrokken de zeven man voor een 
avontuurlijk wandeling tussen de koeien. Wiggert 
en Lilan zouden met de auto’s richting de camping 
rijden en daar alvast de tenten opzetten. 

Vele doodlopende bospaden later waren we aan de 
voet van de heuvel beland. De bevolkingsdichtheid 
van de Ardennen is te vergelijken met de hoeveel-
heid pinguïns rond de evenaar, echter wij wisten het 

voor elkaar te krijgen bij iemand in de achtertuin te 
eindigen. Geen probleem zou je zeggen, totdat Just 
een heel klein vijvertje zag. Aan geschoten dat hij 
was, zocht Just enigszins steun aan de aanwezige lan-
taarnpaal. Helaas, de stabiliteit van de lan taarnpaal 
was nog minder dan die van Just en beide namen 
onbedoeld een korte duik in de vijver. De voorjaars-
vorst hing in de lucht en koud was een understate-
ment. Om te zorgen dat we Just niet direct voor de 
rest van het weekend af konden  schrijven, heeft 
onze adventure held Wiggert ons naar de camping 
gedirigeerd, die slechts vijftig meter verderop was 

Na even over de camping te zijn gestrompeld zagen 
we een grote tent en gingen eropaf. Waar wij Wiggert 
en Lilan verwachten, zagen we een achttal zestien 
jarige Franse meisjes uit de tent komen. Delfte naren 
dat we zijn, proberen we toch een mooi gesprek te 
voeren in half engels, half duits en half frans. Het 
was duidelijk dat geen van ons een echte alpha is. 
Maximaal aan de andere kant van de camping was 
het organisatie duo druk bezig de tenten op te zetten 
en een kampvuurtje te verzorgen. Al snel werden de 
tenten gevuld, de biertjes opengetrokken en begon 
het heerlijke kampvuurhangen.

“Buiten zo’n 12 tot 15 graden, en wij gin-
gen kanoën.“

Na een afschuwelijke nacht slapen (bitterkoud en 
een zelfopblaasbaar matje, welke zichzelf letterlijk 
had opgeblazen) begon de dag toch goed met een 
klein zonnetje en een lekker gebakken eitje. Hoe-

Bikkerweekend: 
Een weekendje in de Ardennen

Tekst: Bart van Hoek
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wel het nog steeds ijzig koud was, trokken we onze 
zwembroeken aan en begaven ons richting onze 
dagactiviteit. Buiten zo’n 12 tot 15 graden, en wij 
gingen kanoën. Na een keer of drie verkeerd te zijn 
gereden hadden we onze kano verhuurder gevon-
den. Na een route beschrijving van likmevestje en 
alle tips and tricks voor het sluiten van een water-
dicht tonnetje aangehoord te hebben mochten we 
onze boten pakken en te water gaan. 

Wout & Just, Wiggert & Willem, Arnoud & Lilan en 
Bart & Thomas gingen voor de tweepersoons kano 
ding. Onze stoere en sportieve Laura ging de Bel-
gische wilde wateren wel in haar eentje trotseren, 
ergo een éénpersoons kano ding. Hoewel het ieder-
een veel moeite kostte om in de kano te stappen, was 
het eigenlijk best relaxed. Als de wind wat ging lig-
gen en het zonnetje doorbrak was het gewoon een 
top activiteit. Na een hevige (en btw zinloze) dis-
cussie of we nou wel of niet goed gevaren waren, 
zijn Bart en Laura van positie gewisseld. Echt wilde 
wateren konden we het niet noemen maar er waren 
een aantal stuwmeertjes die toch voor wat verma-
kelijk spektakel zorgden. Hoewel de meeste zouden 
denken dat Just na zijn zwempartij de vorige avond, 
zijn laatste kleren graag droog wilde houden, dacht 
Just daar zelf heel anders over. Samen met Wout 
trachten ze de kano als onderzeeboot te gebruiken. 
Ik kan alleen maar zeggen: mission accomplished ;-). 

Na een mooie dag varen was het tijd voor de lekkere 
warme douche, een goede maaltijd en een oneindig 
lang kampvuur. De meegebrachte boomzaag is leuk 
speelgoed en je kunt er prima takken mee zagen, 
doch werd het kopen van kant en klaar gedroogd 
kampvuurhout steeds aanlokkelijker. Het avondpro-
gramma stond niet alleen in het teken van kampvuur 
verhalen, maar ook een heuse business game. Met 
veel lol en enthousiasme werd een volledige supply 
chain van brouwerij tot kroeg nagespeeld. En hoe-

wel het interpretatie vermogen omgekeerd recht 
evenredig met het alcoholpercentage afnam, ont-
stonden er hilarische situaties. 

Na wederom een ontzettend koude nacht werden 
alle spullen alweer ingepakt. Eén van de auto’s 
moest ‘s morgens alweer terug omdat ene meneer 
Sloos graag met zijn stikkie achter een balletje aan 
wilde rennen. Gelukkig wilde de tweede auto nog 
helemaal niet naar huis en stond er nog een mooie 
wandeling op de planning. Na Wiggert, Arnoud, 
Wout en Thomas gedag te hebben gezegd zijn we 
het dorpje La Roche nog maar even gaan verkennen. 
Na een leuke wandeltocht heeft iemand, en ik zal 
geen namen noemen, getracht deze nog iets span-
nender te maken door van de route af te wijken. 
Helaas zag het er naar uit dat deze nieuwe route let-
terlijk nergens heen leidde, dus zijn we uiteindelijk 
maar weer omgekeerd. Na nog een lekkere maaltijd 
en een laatste Belgisch biertje te hebben gedronken 
zijn ook wij vertrokken naar het platte Nederland. 

Wiggert, Lilan, Laura, Just, Willem, Arnoud, Thom-
as en Wout, ontzettend bedankt voor een geweldig 
weekend! Volgend jaar ben ik er zeker weer bij (als 
ik dan nog mee mag).
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In 1973 was al bekend dat onze manier van con-
sumeren een niet al te lang leven was beschoren en 
dat er “grenzen aan de groei” waren, omdat de hoe-
veelheden aardgas, olie en mineralen niet onuitput-
telijk zijn. Vooruitzichten voorspelden dat ongeveer 
na 2005 tot 2015 de situatie wel eens flink zou gaan 
knellen. Dat “knellen” hebben we al gemerkt in 2008 
toen een vat olie even richting de $150 ging. Nu zijn 
de mineralen aan de beurt zoals samarium, rhodium 
en scandium. Die lijken misschien iets te exotisch 
om een probleem te vormen, totdat we merken dat 
deze mineralen in onze high-tech producten worden 
gebruikt. Bovendien lijkt de schaarste niet te stoppen 
bij deze exoten die vaak letterlijk onder onze neus 
liggen; ook kunststoffen en textiel worden genoemd. 

Maar wat is nu schaarste? Als iets schaarser wordt 
gaat de prijs omhoog en dan komen er vanzelf al-
ternatieven in beeld. Deze theoretische interpretatie 
van de marktwerking klopt helemaal; theoretisch 
gezien. In de praktijk pakt het iets anders uit. Veel 
mineralen worden gewonnen in China, omdat dit 
het goedkoopst is, vooral vanwege de Chinese mi-
lieunormen. China wil haar mineralen ook bewaren 
voor haar eigen industrie en haar eigen midden klasse 
die ook high-tech systemen (GSM’s, computers e.d.) 
gaan gebruiken. Dus stelt China een quotum in, wat 
betekent dat zo nu en dan de deur “even” dicht gaat. 
Dit betekent dat bedrijven buiten China “even” niet 
aan hun mineralen komen en “even” plat gaan. Maar 
niet alleen China speelt hier een rol. De wereldwijde 
vraag naar kunststoffen is flink gestegen en er kan 
de laatste tijd niet altijd genoeg kunststofgranulaat 
worden geleverd zodat er wel eens producenten 
van kunststofproducten “even” plat gaan.  En een 
paar keer het woord “even” en het staat gelijk aan 
het woord “faillissement”. Ook in  Nederland zijn 
al bedrijven die hun productie in gevaar zagen en 
“even” de ploegendienst halveerden. Het woord 
“op” betekent dan ook echt “opperdepop”.

Het merkwaardige is dat vele schaarse materialen 
worden vernietigd in de afvalverbrandingsinstal-
laties waar Nederland zo rijk in is voorzien. Daarom 
zijn nu vele ogen gericht op recycling van wat ooit 
“afval” heette en sluit men de grondstofketens. 
Goede ingenieurs kijken echter vooruit richting 
het vervangen van de schaarse materialen, het 
overbodig maken van de schaarse materialen door 
een ander ontwerp, en door beter te ontwerpen de 
recycling van de grondstoffen gemakkelijker en ef-
ficiënter te maken. “Even” vooruit kijken kost wel 
inspanning en kennis. De kennis en onderzoeksmo-
gelijkheden zijn al op vele universiteiten aanwezig, 
wordt vanuit de TU Delft gebundeld in het kennis-
platform Duurzaam Grondstoffenbeheer (zie ook de 
Linked-In groep en de website). Of alles zo meteen 
“op” is? Dat hangt “even” af van uw keuze. 

Pandora: Opperdepop?
Tekst: Jan-Henk Welink
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Inderdaad, het zijn imposante systemen die 
Vanderlande Industries realiseert. Material 
handling systemen voor tal van nationale en 
internationale distributiecentra, luchthavens 
en sorteercentra. De ene keer betrekkelijk 
compact en overzichtelijk. De andere keer 
zeer uitgebreid, behorend tot ‘s werelds 
grootste installaties. Complex en opgebouwd 
uit de meest innovatieve en creatieve 
oplossingen op het gebied van elektronica, 
mechanica en besturingstechnologie. 

Unieke systemen, die altijd weer anders 
zijn. Gerealiseerd door bijzondere mensen. 
Bas Bijkerk bijvoorbeeld. Een van onze 
collega’s die niet uitgesproken raakt over 
de projecten waarbij hij van begin tot einde 
betrokken is. 
Internationale miljoenenprojecten, waar hij 
in multidisciplinair teamverband aan werkt. 
En waar hij trots op is! Net als zijn 1 700 
collega’s op onze verschillende kantoren in 
de wereld.

UNIEKE SYSTEMEN, BIJZONDERE MENSEN

De boeiendste technische en logistieke 
uitdagingen. Een creatieve omgeving met 
gedreven collega’s die van aanpakken 
weten. De afwisseling van projectenwerk. 
Met internationale carrièremogelijkheden. 

Unieke systemen. Bijzondere mensen. Je 
vindt het bij Vanderlande Industries. Kijk op 
www.vanderlande.com.

WWW.VANDERLANDE.COM

 5 000 meter track
150 000 koffers per dag

1 Bas BIJkerk



We zijn een internationaal en multidisciplinair team van consultants, 
architecten en ingenieurs, dat gekenmerkt wordt door innovatie en 
maatschappelijke betrokkenheid. Royal Haskoning creëert oplossingen 
voor vraagstukken die de duurzame interactie tussen de mens en zijn 
omgeving betreffen. En dit is terug te zien in onze mensen, onze projecten 
en onze strategie.

Advisering is slechts een middel, geen doel. Wat uiteindelijk telt is het 
eindresultaat. Royal Haskoning zoekt in haar diensten voortdurend naar 
duurzame oplossingen; voor haar klanten, voor de klanten van haar klanten 
en voor de samenleving.   

Royal Haskoning partner in duurzame ontwikkeling

www.royalhaskoning.com

Contact: Auke Piek, Divisie Directeur
T: +(0)10 2865398  E: a.piek@royalhaskoning.com


